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ســهم ایران از بــازار حداقــل 250 میلیارد 
دلاری روســیه تنهــا دو دهم درصد اســت. 
همیــن عــدد نشــان می دهــد کــه روابــط 
و  ایــران  کشــور  دو  تجــاری  و  اقتصــادی 
روســیه نیازمنــد بازنگــری جــدی اســت. 
دولت گذشــته در توســعه روابط با روسیه 
نتوانســت کارنامه خوبی بر جــای بگذارد 
امــا دولت ســیزدهم همان طور کــه وعده 
داده بود به دنبال احیای روابط با کشورهای 
همســایه اســت و از این طریق می خواهد 
فشــارهای تحریــم را بــه حداقــل برســاند 
فضــای  از  را  تحریــم  کاســبان  دســت  و 
اقتصــادی دور کند. هفته گذشــته ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور کشورمان به دعوت 
رئیس جمهور روســیه و در راســتای ارتقای 
سطح دیپلماتیک همســایگی و منطقه ای 
به روســیه رفت. در این سفر تیم اقتصادی 
رئیس جمهــور مذاکرات متعــددی را برای 
حــل مشــکلات و تســهیل روابط داشــتند 
افزایــش  و  روابــط  توســعه  بــر  طرفیــن  و 
مبادلات اقتصادی تأکیــد کردند. علیرضا 
پیمان پاک، رئیس سازمان توسعه تجارت 
و معاون وزیر صمت در مورد دستاوردهای 
سفر رئیس جمهور به روسیه گفت و گویی 

انجام داده است که در ادامه می خوانید.
ë  به نظر می رســد یکــی از کشــورهایی که

دولت بــرای توســعه روابــط بــا آن جدی 
است، روسیه است. توســعه تجارت بین 

ایران و روسیه چگونه دنبال خواهد شد؟
دولت ســیزدهم برای توسعه تجارت 
با روسیه برنامه ریزی جامعی انجام داده 
و ایــن موضوع بــا در نظر گرفتن توســعه 
تجارت با کشــورهای عضو اوراســیا است. 
در ایــن میــان هدف گــذاری خــاص برای 
تبــادل تجاری با روســیه، رســیدن به رقم 
15 میلیارد دلار بوده اســت به گونه ای که 
قرار بــود در افق 1404 حدود 7.5 میلیارد 
مقابــل  در  و  صــادرات  روســیه  بــه  دلار 
7.5 میلیارد دلار واردات داشــته باشــیم. 
ایــن عــدد اکنون بیــن 2 الــی 2.5 میلیارد 
دلار اســت. بــر ایــن اســاس 500 میلیون 
دلار صــادرات از ایــران به روســیه صورت 
می گیرد و تا حدود 2 میلیارد دلار واردات 
از روســیه داریم. میزان صادرات ایران به 
روسیه در قیاس با وارداتی که از این کشور 
انجام می شــود بسیار کم اســت و این امر 
نشــان می دهد که طی ســال های گذشته 
صــادرات بــه روســیه هدفمنــد پیگیــری 

نشده است.
روســیه طــی ســال های اخیــر بــه طور 
میانگیــن بین 250 تــا 300 میلیــارد دلار 

صــادرات و به همیــن میزان نیــز واردات 
داشــته است. بر این اســاس عدد تجارت 
ایران با روســیه کمتر از نیم درصد است و 
این با وجود آن است که اقتصاد دوکشور، 
مکمل یکدیگر هســتند. یعنــی کالاهایی 
کــه مــا تولیــد می کنیــم، عمــده اش نیــاز 
کشور روسیه اســت و بخش قابل توجهی 
از کالاهایی که روســیه تولید می کند، مورد 
نیاز کشورمان است. به عنوان مثال روسیه 
در تولیــد نهاده هــا چــون گنــدم، ذرت و 
دانه هــای روغنی فعال اســت و در بخش 
ســازه های  و  ماشــین آلات  تجهیــزات، 
فلزی فعالیت می کنــد؛ این کالاها عمده 
واردات ایــران اســت. در مقابــل روســیه 
بــه محصــولات کشــاورزی، صیفی جات، 
محصولات پتروشــیمی، ســیمان، کاشی 
و ســرامیک، لوازم خانگی و کیف و کفش 
ایــران نیاز دارد. در بخشــی از کالاها مانند 
خودرو، پوشاک و... پتانسیل زیادی داریم 
که می توان صــادرات این نوع کالاها را به 
روســیه دنبال کرد، بر این اساس ضرورت 
دارد کــه فضــا بــرای صــادرات کالاهــای 

جدید مورد اشاره فراهم شود.
ë  بــا توجه بــه حجــم ناچیــز تجارتــی که

اکنون با روســیه وجــود دارد، آیــا می توان 
به هدف گــذاری 15 میلیارد دلاری دســت 

یافت؟
اگــر از ظرفیت هــای موجــود بخوبــی 
اســتفاده کنیم، می توان به رقم یاد شــده 
رســید. برای تحقــق این امــر الزاماتی نیز 
تهیه شده اســت؛ حال برای آنکه رقم 15 
میلیارد دلار به دست بیاید، نیازمندی ها 
نیازهــا،  از  یکــی  کرده ایــم.  مشــخص  را 
لجســتیک اســت، متأســفانه کانال هــای 
ارتباطــی بــا روســیه، مؤثــر و بــا راندمــان 
نیســت. بنــادر ایران بــرای 200 الــی 300 
میلیــون دلاری حجــم صــادرات عمدتــاً 
دچــار چالــش و مشــکل می شــوند. بندر 
آســتارا به شــدت نیازمنــد به روزرســانی و 
سرمایه گذاری اســت. در بحث پایانه ها و 
لنگرگاه ها نیازمند سرمایه گذاری هستیم. 
9 ســال اســت که لنگرگاه آســتارا لایروبی 
نشده و این در حالی است که این امر یک 
پروژه بســیار ساده اســت. البته قرار است 
لایروبــی در برنامــه دولت قرار گیــرد. اگر 
لایروبی انجام شــود حجم صــادرات کالا 
از بندر آســتارا)به صورت دریایی( از 250 
هــزار تن بــه 800 هــزار تن قابــل افزایش 
اســت. همچنین اگر آن بخــش از راه آهن 
رشت )تقریباً 25 کیلومتر است( به انزلی 
و کاســپین وصــل شــود، کریدور شــمال- 
جنوب فعــال خواهد شــد و از طریق ریل 
می توان کالا را به انزلی رساند. سال 1374 

موافقتنامــه ای بین هنــد، ایران و روســیه 
برای فعال ســازی کریدور شمال-جنوب 
امضا شــد ولــی طی این ســال ها هیچ کار 
جدی برای آن انجام نشد. حال اگر نسبت 
به فعال سازی این مهم اقدامات مناسبی 
صورت گیرد، می توان بخوبی از پتانســیل 
این کریدور اســتراتژیک بهره برد. اگر این 
کریدور فعال شود غلات گسترده ای را که 
روسیه )رتبه یک غلات متعلق به روسیه 
اســت( تولیــد می کنــد، می توان از مســیر 
ایران به کشورهای شبه قاره هند، پاکستان 
و افغانستان و همچنین کشورهای حاشیه 
خلیــج فــارس صــادر کــرد. ایــن فرصت 
بسیار خوبی اســت که امیدوارم با فوریت 
پیگیری شــود. اتصال خط آهن رشت به 
آســتارا نیــز می توانــد راه آهن ایــران را به 

راه آهن سراسری روسیه وصل کند.
 در بنــدر نوشــهر نیــز نیازمند توســعه 
هســتیم؛ ظرفیت کشــتی هایی کــه اکنون 
تــردد دارند بیــن 3 هــزار و 800 تا نهایت 
5 هــزار تن اســت. ضــرورت دارد که بندر 
نوشــهر توســعه پیــدا کند بــه گونــه ای که 
کشــتی های 20 هــزار تــن بــه بــالا امــکان 
پهلوگیری داشــته باشــند. این امر ســبب 
افزایــش  و  حمل ونقــل  هزینــه  کاهــش 

صادرات کالا می شود.
در راســتای افزایش صادرات نیازمند 
آن هســتیم که بندرامیرآباد هم توســعه 
بیشتری پیدا کند، بخصوص در حوزه های 
پســکرانه و اســکله رورو ریلــی ایــن مهــم 

بیش از گذشته احساس می شود.
از طرفی دولت سیزدهم بجد در حال 
پیگیــری توافقنامه تجــارت آزاد اوراســیا، 
اســت. طــی این مــدت چندین نشســت 
تخصصی برای تحقق این امر برگزار شده 
است، از این رو اگر بتوانیم تا یکسال دیگر 
تجــارت آزاد را نهایــی کنیــم و بــه نتیجه 
برســانیم بخش قابل توجهی از کالاهای 
صادراتی کشــور، مشــمول تعرفه گمرکی 
نخواهد شــد و تجــارت آزاد با کشــورهای 
عضــو اوراســیا و مهم تــر روســیه خواهیم 
داشت. این مهم یک بازار رقابتی و خیلی 
خــوب را برای فعــالان اقتصــادی فراهم 

می کند.
ë  در ســفر رئیس جمهــور به روســیه کدام

یک از موارد عنوان شــده در دستور کار قرار 
گرفت یا جزء پروژه های اولویت دار شــده 

است؟
یکــی از موضوعــات اصلی کــه رئیس 
جمهــور تأکیــد بــه تســریع آن داشــتند، 
توافقنامــه اوراســیا بــود. مبحــث دیگری 
کــه رئیــس جمهــور بــه آن اشــاره کــرد، 
توســعه حمل ونقــل و رفــع چالش هــای 
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جهش 5 برابری تجارت با روسیه
رئیس سازمان توسعه تجارت و معاون وزیر صمت در گفت وگو با »ایران« از جزئیات دستاوردهای سفر رئیس جمهور به روسیه می گوید

70 درصد شرکت های روسی علیرغم تحریم ها علاقه مندند با ایران کار کنند

گاه
م ن

نی

ë  روسیه طی سال های اخیر به طور میانگین بین 250 تا 300 میلیارد دلار صادرات و به همین میزان نیز واردات
داشــته اســت. بر این اســاس عدد تجارت ایران با روســیه کمتر از نیم درصد اســت و این با وجود آن است که 

اقتصاد دوکشور، مکمل یکدیگر هستند

ë  دولت ســیزدهم بجد در حال پیگیری توافقنامه تجارت آزاد اوراســیا، است. طی این مدت چندین نشست
تخصصی برای تحقق این امر برگزار شــده است، از این رو اگر بتوانیم تا یکسال دیگر تجارت آزاد را نهایی کنیم 

و به نتیجه برسانیم بخش قابل توجهی از کالاهای صادراتی کشور، مشمول تعرفه گمرکی نخواهد شد

رئیس صندوق توسعه ملی گفت: دولت 
صنــدوق  منابــع  از  درصــد   ۵0 گذشــته 
توســعه ملی را برداشــت کرده اســت. به 
گزارش ایرنا، مهدی غضنفری در نشست 
دولــت  برداشــت  درخصــوص  خبــری 
گذشــته از منابــع صنــدوق توســعه ملی 
گفت: در سال های گذشته دولت همواره 
به بهانه هــای مختلف همچون پرداخت 
خســارت هواپیمای اوکراینی، هزینه های 
کرونا، حــوادث غیرمترقبه و حتی عیدانه 
از منابــع صندوق برداشــت کرده اســت. 
وی افــزود: ایــن برداشــت ها هزینه هــای 
بودجــه ای و هــر چنــد تابــع قوانیــن بوده 
است، اما جزو مأموریت صندوق توسعه 

ملی محسوب نمی شود.
غضنفری اظهار داشت: دولت گذشته 
در حوزه تثبیتی، کمک به بودجه جاری و 

عمرانی منابعی را برداشت کرده است.
وی بــا انتقــاد از بی توجهــی دولت هــا 
در تســویه بدهی خود به صندوق توسعه 
ملی گفت: صندوق توســعه ملی آخرین 
محل پرداخت طلب های دولت هاســت 
به این صــورت که تاکنــون 2 میلیارد دلار 

برگشت داده شده است.
رئیــس صندوق توســعه ملــی گفت: 
در بودجه امسال، دولت در تسویه بدهی 
به صورت فــروش اوراق مشــارکت جدی 
اســت. وی تأکید کــرد: نظر صنــدوق این 
است که هر مبلغی به هر اسمی از منابع 
صندوق برداشت شده است باید برگشت 
داده شــود و هر ســاله باید منابع صندوق 
افزایش یابد و کم شدن منابع، انحراف از 

مأموریت ها است.
غضنفری با اشاره به نظر هیأت امنای 
صندوق توسعه مبنی بر دفاع از بازگشت 
منابع صندوق گفت: رهبر معظم انقلاب 

بارها تأکید داشتند دولت ها نباید صندوق 
توسعه ملی را حیات خلوت خود بدانند و 

دست در جیب مردم بکنند.
وی درخصوص توزیع منابع صندوق 
توســعه ملــی گفــت: حــدود ۴0 درصد از 
منابع صندوق در اختیار بخش خصوصی 

و نهادهای غیردولتی قرار داشته است.
رئیس صندوق توسعه ملی گفت: در 
بودجه ســال آینده نیز پیش بینی شده که 
20 درصد از منابع نفتی سهم صندوق در 
اختیار دولت قرار گیرد و تنها 20 درصد به 
صندوق می رســد. این در حالی اســت که 
در عمل ۵0 درصد سهم صندوق توسعه 

ملی در اختیار دولت خواهد بود. 
ë  بلوکه شــدن 10 درصد بودجــه صندوق

توسعه
رئیــس هیأت عامل صندوق توســعه 
اینکــه 10 درصــد منابــع  بیــان  بــا  ملــی 
صندوق بلوکه شــده اســت، گفت: دولت 
جملــه  از  خــود  امــور  تمامــی  در  قبــل 
منابــع  از  مــردم  بــه  عیدانــه  پرداخــت 
صندوق برداشــت کرده است. غضنفری 
گفــت: صندوق هــای توســعه در سراســر 
جهان دارای دو کارکرد ورودی و مصرفی 
هســتند. وی افزود: صندوق هــای ورودی 
خود به چند دســته تقســیم می شــوند به 
طوری کــه برخــی از ورودی های صندوق 
ســرریز اســت و با اســتفاده از منابع نفتی 
و فرآورده هــای نفتــی صــورت می گیــرد 
بــه طــوری کــه در ایــن زمینــه کشــورهای 
خاورمیانه سرآمد هستند، بخشی دیگر از 
ورودی های صندوق ها در سراســر جهان 
مــازاد ســایر درآمدهــا و کالاهایــی اســت 
که در قالب ســرمایه های ملــی مثل امور 
معدنی و کشاورزی صورت می گیرد که در 

این زمینه کشور شیلی سرآمد است.

رئیــس هیأت عامل صندوق توســعه 
ملــی تصریــح کــرد: ورود برخی کشــورها 
بــه صنــدوق  و هنگ کنــگ  مثــل چیــن 
توسعه از منابع تجاری است، با این حال 
علاوه بر این سه روش کشورمان می تواند 
براساس انفال نیز ورودی های دیگری به 

صندوق داشته باشد.
غضنفری در بخش دیگری از سخنان 
خــود منابــع مصرفی صنــدوق را نیز ذکر 
کــرد و گفــت: برخــی از بودجــه صنــدوق 
تثبیتــی اســت و صــرف پرداخــت حقوق 
و دســتمزد می شــود و به نوعی پشــتیبان 
بودجــه کشــور اســت کــه در ایــن زمینــه 
کشورهای شیلی و روسیه سرآمد هستند، 
صنــدوق  مصــارف  از  دیگــری  بخــش 
توسعه ای است که کاری به بودجه جاری 
نــدارد و بودجــه عمرانی کشــور را شــامل 
می شــود؛ از طــرف دیگر برخــی مصارف 
صنــدوق نیــز صیانتــی اســت و در امــور 
مختلفی ســرمایه گذاری می شود که نروژ 

در این زمینه سرآمد است. 
ë  تضمیــن شــرط  بــه  تســهیلات  ارائــه 

بازگشت ارز
رئیــس هیأت عامل صندوق توســعه 
بــا بیــان اینکــه منابــع صنــدوق در هیــچ 
پروژه ای سرمایه گذاری نشده، خاطرنشان 
کــرد: با وجــود اینکــه قانــون به مــا اجازه 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجــی را داده، 
در این زمینه موفق عمل نکردیم و عمده 
منابع صندوق صرف اعطای تســهیلات 

شده است.
ایــن مقام مســئول افزود: بــا این حال 
صنــدوق توســعه ملــی بــه بخش هایــی 
تضمیــن  کــه  می کنــد  اعطــا  تســهیلات 
بازگشــت ارزی داشته باشــد به طوری که 
ایــن ســرمایه ها عمدتــاً در فعالیت هــای 

روایت مهدی غضنفری، از برداشت های متعدد دولت های یازدهم و دوازدهم از صندوق توسعه ملی: 

دولت قبل نصف منابع صندوق توسعه را خالی کرد

مرجان اسلامی فر
 خبرنگار

آن بــود. احیــای بنــادر در آســتاراخان و 
ماخــاچ کالا هم مــورد تأکید قــرار گرفت. 
موضــوع دیگری کــه در دیــدار اخیر مورد 
بحــث و بررســی قــرار گرفــت، کانال های 
پولــی و مالــی و همچنیــن بانکــی بــود. 
بانک هــای  از  برخــی  حاضــر  حــال  در 
کشــورمان در روســیه فعالیــت می کننــد 
و از آنجــا کــه عمدتــاً بانک هــای روســیه 
تحریــم هســتند، ایــن فرصــت بــرای مــا 
فراهم اســت که بتوانیم ال ســی باز کنیم 
و نقــل و انتقال پــول را انجام دهیم؛ البته 
تبادلات بانکی با روسیه می تواند افزایش 
پیــدا کنــد وایــن بســیار در زمینــه تجارت 
مشــترک اهمیــت دارد. در این خصوص 
پوتیــن رئیس جمهور روســیه نیــز موافق 
بــود. ارتبــاط تجــار و فعالان اقتصــادی با 
فروشــگاه های زنجیــره ای و شــرکت های 
بزرگ وارداتی روســیه از دیگر رئوسی بود 
که در دیدار اخیر رئیس جمهور کشورمان 

و روسیه مطرح شد.
برای تحقق و انجام موضوعاتی که در 
جلســات رئیس جمهور دو کشــور مطرح 

شد، قرار اســت هفته جاری با تیم وزارت 
امور خارجه به آســتارا برویم تا نسبت به 
آماده ســازی زیرســاخت ها اقدامات لازم 

انجام شود.
نکتــه مهم دیگــری که در دیــدار اخیر 
رئیس جمهور ایران و روســیه مورد بحث 
و بررســی قرار گرفت، کشت فراسرزمینی 
بــود، ایــن امر مــورد تأکیــد دو کشــور بود. 
برای هر دو کشور کشت فراسرزمینی یک 
فرصت اســت. مــا به جای آنکــه غلات و 
برخی از نهاده ها را از کشورهای دوردست 
تهیــه کنیــم، می توانیــم در قالب کشــت 
فراسرزمینی در روسیه تأمین نهاده کنیم. 
اکنون روســیه توان تولیــد 120 میلیون تن 
نهاده را دارد ولی می تواند 60 میلیون تن 
به حجم عنوان شده، اضافه کند که البته 
این موضوع در سرفصل های برنامه های 
روســیه قرار گرفته اســت. بدین جهت ما 
می توانیــم بخشــی از این کشــت را انجام 
دهیم و نهاده های مورد نیاز کشور را از این 
طریق تأمین کنیم. روس ها هم می توانند 
تولیــد  باشــند.  داشــته  کشــت  ایــران  در 

صیفی جــات  و  گلخانــه ای  محصــولات 
می تواند بخشی از برنامه روس ها باشد.

متأســفانه طــی 8 ســال گذشــته بدنه 
بــالا  )لایه هــای  نفــت  وزارت  مدیریتــی 
دســت( هیــچ اعتقــادی بــه همــکاری با 
روســیه نداشــته اســت، با وجــود اینکه ما 
تجــارب و همــکاری خوبــی بــا روس هــا 
داشــتیم، برخی از پروژه های همکاری در 
دولت های نهم و دهم مورد مذاکره قرار 
گرفته بود و حتی به نتیجه رســیده بود اما 
وزیر نفت دولت گذشــته اصــلًا اعتقادی 
به همکاری با روســیه نداشــت و پروژه ها 
را بــه نوعی محــدود کرده بــود. اما دولت 
سیزدهم به استفاده از تمام ظرفیت ها و 

همکاری های مشترک توجه خاص دارد.
دولت روســیه 10 میلیون بشــکه نفت 
تولیــد می کنــد، عمــده تولیــد نفــت این 
توانمنــدی  و  فنــاوری  مبنــای  بــر  کشــور 
خودش اســت لذا ما بایــد از این فرصت 
حــال  در  کنیــم.  اســتفاده  توانمنــدی  و 
حاضر گفت و گوهای جدی با مقامات دو 
کشــور)وزیر نفت ایــران و روســیه( درباره 

همــکاری مشــترک نفتی صــورت گرفته 
اســت. امیدواریــم بــزودی همکاری های 
مؤثر نفتی با روسیه داشته باشیم. دولت 
ســیزدهم اراده دارد کــه از این فرصت به 
بهترین شــکل بهــره ببرد. در ایــن دولت 
کمیســیون مشــترک ایــران و روســیه بــه 

وزارت نفت سپرده شده است.
در بحــث مســائل ســرمایه گذاری نیز 
وزیرامــور اقتصــادی ودارایــی کشــورمان، 
مــورد  در  انــد.  داده  انجــام  مذاکراتــی 
مشــترک  ســرمایه گذاری  صندوق هــای 
مشــترک  اعتبــاری  خطــوط  ایجــاد  و 
گفت و گوهــای جدی صــورت گرفــت. به 
نظــر می آیــد از فرصتــی کــه وجــود دارد 

می توانیم بخوبی استفاده کنیم.
با پیگیری های سازمان توسعه تجارت 
و بانــک ملی، فعالان اقتصــادی ایران در 
روســیه می توانند از شبکه بانکی دو کشور 
اســتفاده کنند. این امر در راستای تسهیل 
تجــارت و همــکاری مشــترک بــا روســیه 

اتفاق افتاده است.
ë  یکی از مشــکلاتی که فعــالان اقتصادی

در همکاری با روســیه دارند، این اســت که 
شــرکت های بــزرگ زنجیره ای این کشــور 
از تــرس تحریــم شــدن، حاضــر نیســتند 
به صورت مستقیم با تجار ایرانی همکاری 
کنند و معمولاً همکاری ها با واسطه صورت 
می گیــرد، در ایــن خصوص چگونــه تجار 
ایرانــی می تواننــد با شــرکت های روســیه 

به صورت مستقیم ارتباط  بگیرند؟
شــرکت های زنجیره ای روســیه به این 
علت با ایرانی ها با واسطه کار می کنند که 
برخی از شرکت های ایرانی نمی توانند به 
تعهــدات خود در ارائه کالا پایبند باشــند. 
در این خصوص تجــار ایرانی نمی توانند 
چهار فاکتور ثبــات قیمت، ثبات کیفیت، 
اســتمرار در تولید و تعهد بــه زمان تولید 
را بــه طــرف روس بدهنــد. بنابراین تجار 
ایرانی باید به طرف روس تضمین دهند 
که می توانند تمام فاکتورهای عنوان شده 
را رعایت کنند. به جهت نبود زنجیره های 
تأمیــن در کشــور و عــدم حضــور جــدی، 
شرکت های ایرانی با واسطه کالای خود را 
وارد بازار روســیه می کنند. البته شرکت ها 
و مجموعه هــای قــوی هــم هســتند کــه 
شــرکت های  بــا  مســتقیم  به صــورت 
همــکاری  روســیه  بــزرگ  زنجیــره ای 
می کنند. مسأله خاصی در این خصوص 
وجــود ندارد، البته ممکن اســت برخی از 
شــرکت های زنجیــره ای به دلیــل آنکــه با 
اتحادیــه اروپا و امریکا همــکاری دارند به 
خاطر تحریم شــدن، تمایــل به همکاری 
با شــرکت های ایرانی نداشــته باشند. اما 

واقعیت این اســت که شرکت های اصلی 
روســیه )بیش از 60 الــی 70 درصد( هیچ 
مشکلی در همکاری مشترک و تجارت با 

ایران ندارند.
ë  آیــا موضــوع فلفــل دلمه ای )برگشــت

این محصول به علت ســم( باعث شــده 
که در صــادرات صیفی جات و محصولات 

کشاورزی به روسیه دچار مشکل شویم؟
قبــل از آنکــه چنیــن مشــکلی پیــش 
بیاید، بایســتی استانداردها را بین المللی 
دو  اســتانداردهای  تطبیــق  می کردیــم، 
کشور ایران و روسیه اهمیت بسزایی دارد. 
اســتانداردهای روســیه با اســتانداردهای 
جهانــی متفاوت اســت لذا وقتــی کالایی 
قرار اســت به این کشــور صادر شــود باید 
الزام هــای اســتانداردی آن کشــور رعایت 
شــود. قرنطینــه روســیه 48 بــار بــا ایــران 
مکاتبه داشته است که سموم و نهاده های 
مورد استفاده در فلفل دلمه ایران باید در 
سامانه های قرنطینه ای روسیه ثبت شود، 
اما متأســفانه چنین اتفاقی نیفتــاده بود. 
حال برگشت فلفل دلمه ای یک الگو شد 
تا با جدیت مبحث یاد شــده در صادرات 
دنبــال شــود. وقتــی می خواهیــم جهانی 
شــویم باید اســتاندارد کشــورهای مقصد 
صادراتــی را رعایــت کنیــم. ایــن موضوع 

یک اصل در تجارت جهانی است.
ë  چرا دولت گذشــته به بازار روسیه توجه

نکرد؟
بــه نظــر می رســد کــه اراده لازم برای 
توســعه تجارت با روســیه وجود نداشــته 

است.
ë  گفته می شود ایران در همکاری با کشورها

مجبور اســت که ]عمدتاً[ به سمت تهاتر 
برود، آیا چنین موضوعی درست است؟

اصلًا، اجباری وجود ندارد. ما سبدی 
از فرصت هــای تجــاری را بــرای فعالان 
اقتصادی ایجاد کردیم که بنا به شــرایط 
یکــی از مســیرهای مبــادلات اقتصادی 
را دنبال کننــد. در حال حاضر یک تاجر 
10 راه انتقال ارز و جایگزین ال سی دارد. 
هــر کــدام از روش ها که مناســب باشــد، 
فعال اقتصادی می تواند انتخاب کند. ما 
به دنبال این هستیم که روش های جدید 
جایگزین سیســتم صرافی شود. وظیفه 
حاکمیت این است که فضای مناسب را 
برای تجار فعال کند. تهاتر چه در تحریم 
چــه غیــر تحریــم قابل اســتفاده اســت. 
چین در حال ایجاد شهر تهاتر است لذا 
ما هم می توانیم بخشــی از تجارت خود 
را در قالــب تهاتــر دنبال کنیــم. خیلی از 
کشورها در حال اســتفاده از این فرصت 

هستند.

طرح هــای  پتروشــیمی،  و  گاز  و  نفــت 
صادراتــی، حمل  و نقــل و تولید صنعتی 

کالاها مورد استفاده قرار می گیرد.
وی اذعان داشت: در زمینه تسهیلات 
ریالی اولویت صندوق توسعه بیشتر امور 
کشــاورزی )گلخانه ای، صنایــع تبدیلی و 
تکمیلــی( و صنعتی )گردشــگری، حمل 

و نقل( است.
رئیــس هیأت عامل صندوق توســعه 
ملــی  توســعه  صنــدوق  گفــت:  ملــی 
متقاضیــان  بــه  را  مختلفــی  تســهیلات 
می دهــد کــه ایــن اعتبــارات و تســهیلات 
۵۶ درصــد بــه بخش صنعــت و معدن، 
8 درصد به بخش گردشــگری، 10 درصد 
بــه صنایــع تبدیلی، 27 درصــد آن نیز به 

بخــش آب و کشــاورزی اختصــاص پیــدا 
می کنــد کــه در مجموع صندوق توســعه 
ملــی 88 هــزار میلیــارد تومــان )همت( 

تسهیلات اعطا می کند. 
ë  50 درصــد از منابــع صنــدوق در اختیار

دولت است
غضنفری افزود: صندوق توسعه ملی 
در بخش ارزی نیز ۴0 درصد از منابع خود 
را بــه بخــش خصوصــی و نهادهــای غیر 
دولتی اختصاص می دهد، ۵0 درصد آن 
نیز به طور طبیعی در اختیار دولت است 
و 10 درصد آن طی سال های گذشته بلوکه 

شده است.
وی در ادامــه تصریح کــرد: به صورت 
کلی ســودی که صنــدوق توســعه ملی از 

تســهیلات ارائــه شــده دریافــت می کند، 
بــه این صورت اســت که در بخــش آب و 
کشــاورزی و منابــع طبیعــی 11.۵ درصــد 
ســود دریافــت کــرده و بانک هــا نیــز 2.۵ 
در  کــه  می کننــد  دریافــت  ســود  درصــد 
مجمــوع 1۴ درصــد ســود از بخش ســود 

دریافت می شود.
ایــن مقــام مســئول اذعــان کــرد: در 
نیــز  صنایــع معدنــی  و  معــدن  بخــش 
درصــد   13.۵ ملــی  توســعه  صنــدوق 
دریافــت  ســود  درصــد   2.۵ بانک هــا  و 
می کنند کــه در مجموع 1۶ درصــد از این 
بخش ســود دریافت می شــود. همچنین 
و  صنعتــی  کالاهــای  صادر کننــدگان  از 
کشــاورزی نیز صندوق توســعه ملی 8.۵ 

درصد و بانک ها 2.۵ درصد سود دریافت 
می کنند که در مجموع 11 درصد می شود. 
رئیــس هیــأت عامــل صنــدوق توســعه 
ملی تأکیــد کرد: به صورت کلــی ۴ درصد 
تخفیــف بــرای مناطــق محــروم در نظــر 
گرفته ایم تا مشوقی برای افزایش تولید و 

صادرات باشد. 
ë  ســهم 3.5 درصدی صنــدوق در بخش

نفت و گاز
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود 
اظهــار داشــت: در زمینه تســهیلات ارزی 
نیز ســهم صندوق از پروژه های نفت، گاز 
و پتروشــیمی 3.۵ درصد و سهم بانک ها 
2.۵ درصد اســت که در مجموع ۶ درصد 

سود از آنها دریافت می شود.
غضنفــری گفــت: در ســایر حوزه هــا 
ســهم  و  درصــد  یــک  صنــدوق  ســهم 
بانک ها 2.۵ درصد اســت که در مجموع 
3.۵ درصد ســود در این بخــش دریافت 
می شــود. در بخــش کشــاورزی نیز ســهم 
صندوق یک درصد و ســهم بانک ها 2.۵ 
درصد و به صورت کلی 3.۵ درصد ســود 
از دریافت کننــدگان تســهیلات دریافــت 

می شود.
رئیــس هیأت عامل صندوق توســعه 
ملی ادامه داد: دولت روحانی طی سالیان 
گذشــته بــرای امــوری از جملــه پرداخت 
اوکرایــن،  هواپیمــای  متوفیــان  هزینــه 
امــوری  در  و  کرونــا  درمــان  هزینه هــای 
ماننــد ســیل و زلزلــه، عیدانه به مــردم و 
هزینه های طرح های آبیاری و کشــاورزی 
در خوزســتان و سیستان و بلوچستان و در 
همه حوزه های متصور از صندوق توسعه 

ملی برداشت کرده است.
وی در پاســخ بــه ســؤالی در خصوص 
اینکــه صنــدوق توســعه ملی چــه میزان 

پرداخت به صندوق تثبیت داشته است، 
گفــت: تاکنــون ســه قســط پرداختــی بــه 
صندوق تثبیت داشــته ایم. بــه طوری که 
در قســط اول 2.8 همــت )هــزار میلیــارد 
تومــان( و در قســط دوم ۵ همــت و در 
قســط ســوم ۴ همت و در مجموع 11 الی 
12 همــت به صندوق پرداخت کردیم که 
در مجموع ۵10 میلیــون دلار به صندوق 

تثبیت پرداختی داشته ایم. 
ë  جدیت دولت در پرداخت بدهی خود

به صندوق
کــرد: دولــت در  غضنفــری تصریــح 
تســویه اوراق مشارکت، تاکنون جدی تر از 
پرداخت بدهی به صندوق توســعه بوده 
است. به طوری که پرداخت بدهی به این 

صندوق در اولویت آخر دولت قرار دارد.
رئیــس هیأت عامل صندوق توســعه 
ملی گفت: هر ســاله بایــد منابع صندوق 
توســعه بیشــتر شــود و هر امری که سبب 
کاهــش منابع به ســمت صندوق باشــد، 
در نهایــت منجــر بــه انحــراف منابع این 
صندوق می شــود. به صــورت کلی منابع 
صنــدوق در اختیار بانک مرکزی اســت و 
این بانک این عدد را به صندوق توســعه 
اعلام کرده که 10 درصد منابع بلوکه شده 
است. لیکن در این زمینه تفکیکی صورت 
نگرفته اســت که دقیقاً بودجه تخصیص 

یافته به صندوق چقدر است.
وی در پایان گفت: اگر دریافت کنندگان 
تسهیلات ارزی پرداختی خود به صندوق 
توســعه ملــی را هرچــه ســریع تر تســویه 
نکننــد، طبــق قانونــی کــه هیــأت عامــل 
صنــدوق توســعه ملی اخیــراً به تصویب 
ایــن  رســانده قصــد داریــم دارایی هــای 
نهادهــای خصوصــی و دولتــی را تملک 

کنیم.
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